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معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران 
با اشــاره به اینکه کاهش جمعیت بسیاری از 
اقوام در خطر انقراض هســتند، گفت: در این 
میان، کاهش جمعیت در اســتان های شمالی 
موجب شــده اقوام مازنی و گیلکی به شــدت 
در معرض تهدید قرار گیرند.به گزارش روابط 
مازندران، دکتر  علوم پزشکی  عمومی دانشگاه 
عباس علیپــور در همایش »جوانی جمعیت« 
و آییــن واگذاری زمین در راســتای حمایت 
از خانواده با اعــام اینکه بهم خوردن ترکیب 
سنی جمعیت را شاهد هستیم و پیرتر شده ایم، 
افــزود: کاهش جمعیت موجــب بهم خوردن 

ترکیب فرهنگی و قومیتی نیز می شود.
پزشــکی  علوم  دانشــگاه  بهداشــتی  معاون 
مازنــدران با بیان اینکه نرخ باروری و ســطح 

جانشینی به دو و یک دهم رسیده است، گفت: 
نرخ باروری وابسته به این است که چند خانم 
در سن باروری داریم، تعداد زنان ازدواج کرده 
چه میزان اســت و اینکه اوج باروری باید بین 
۲۰ تا ۳۰ ســالگی باشــد.این مسئول با اعام 
اینکه روند ســقوط نرخ باروری در کشــور را 
شاهد هستیم، یادآور شد: نرخ باروری ۶.۵ بود 
که به یک و شش دهم رسیده است.وی اضافه 
کرد: در میان کشورهای منطقه، ایران کمترین 
نرخ باروری را داشــته و بعد از ارمنستان، رتبه 
دوم را داراست که این مسئله تهدیدات امنیتی 

را در آینده به دنبال خواهد داشت.
رئیس مرکز بهداشــت مازندران با اعام اینکه 
جمعیت ســالمند به شــدت در حال افزایش 
اســت، اضافه کرد: آمار سقط جنین در کشور 

بالا است و پزشکی قانونی در جریان بسیاری از 
سقط ها قرار ندارد.علیپور با اشاره به اینکه هر 
چه تعداد بانوان ۱۵ تا ۴۹ ســال کاهش یابند، 
پنجره جمعیتی  بسته تر خواهد شد، تاکید کرد: 
فرصت مان بسیار بســیار محدود است!معاون 
بهداشتی دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران 
با اعام اینکه تنها در دولت های ســیزدهم و 
چهاردهم فرصــت داریم اقدامــی در رابطه با 
جمعیــت انجام دهیــم، از کاهش ۵ درصدی 
زاد و ولــد خبر داد و گفت: تعــداد موالید در 
مازنــدران از ۴۷ هزار تولد به ۳۰ هزار تولد در 
سال رسیده است.علیپور با ذکر اینکه طاق به 
شــدت در حال افزایش است، افزود: از ۶۰۰۰ 

متارکه به ۱۰ هزار مورد در سال رسیده ایم.
وی با بیان اینکه تک فرزندی در غرب استان 

بیشتر از ســایر نقاط استان است، خاطرنشان 
کرد: در ۴۰ ســال آینده جمعیت استان نصف 
خواهد شــد.معاون بهداشــتی دانشگاه علوم 
پزشــکی مازندران با اشاره به اینکه از ۱۰ نفر 
چهار نفر سالمند هستند، گفت: در پنج سال 
گذشــته ۴۵ درصد کاهش تولــد، ۱۷ درصد 
کاهش ازدواج و ۲۰ درصــد افزایش طاق را 

شاهد بودیم.
۱۵۴ خانواده مازندرانی صاحب زمین شدند

همچنین مدیرکل راه و شهرسازی مازندران در 
گفــت و گو با ندای تجــن، از وجود یکهزار و 
۳۰۰ خانواده متقاضی دریافت زمین در طرح 
جوانی جمعیت خبر داد.دیوسالار افزود: ثبت 
نام به صورت سیســتمی و در سایت اداره کل 
راه و شهرســازی انجام می شــود.وی تصریح 

کرد: بررســی اطاعات یکهزار نفر در دستور 
کار قــرار داشــته و پس از صحت نســبت به 
واگذاری زمین اقدام خواهد شد.مدیرکل راه و 
شهرسازی مازندران ادامه داد: در  برنامه امروز 
۱۵۴ خانواده که پس از بررسی ها واجد شرایط 
تشخیص داده شــده اند زمین در اختیارشان 
قرار می گیرد.دیوسالار ارزش زمین های واگذار 
شده را ۱۶۸ میلیارد تومان اعام و خاطرنشان 
کرد: پس از بررســی های لازم، در گام بعدی 
بحث واگذاری زمین در دســتور کار قرار دارد.
وی یادآور شــد: خانواده ای که دارای ۳ فرزند 
هســتند و تاریخ تولد فرزند سوم آنها آبان  ماه 
۱۴۰۰ به بعد اســت می توانند ۲۰۰ مترمربع 

زمین رایگان دریافت کنند.
مشوق های جوانی جمعیت، آنی اهدا شود

در پایان استاندار مازندران، گفت: مشوق های 
طرح جوانی جمعیت باید در کوتاه ترین زمان 
و بــا کمتریــن بروکراســی اداری در اختیار 
خانواده ها قرار گیرد.حســینی پور علل کاهش 
جمعیت در اســتان مازندران را فرهنگی ذکر 
کرد و افزود: در بررسی انجام شده از ازدواج های 
صورت گرفتــه تعــدادی از خانواده های داری 
یک فرزند بیشــتر افرادی هستند که وضعیت 
اقتصادی مناســب ندارند و خانواده های داری 
وضعیت مالی مناســب به فرزنــد آوری توجه 
نداشــته و تک فرزند هستند.وی تصریح کرد: 
ســایر مباحث اقتصادی و بهداشتی در جای 
خودش باید بحث شــود اما موضوع فرهنگی 
یکی از مولفه های اصلــی نرخ پایین جمعیت 
اســتان بوده و ارگان ها و نهادهای تاثیر گذار 
در این بخش باید ورود جدی داشــته باشند.
اســتاندار مازندران خاطر نشان کرد: توجه به 
مسایل فرهنگی تخصصی بوده و باید به صورت 
ریشــه ای در این زمینه کار شود.حسینی پور 
خاطر نشان کرد: در بحث واگذاری زمین باید 
مراقبت ایجاد شــود که مشوق ها در کمترین 
زمان به محض تولد فرزند در اختیار خانواده ها 
قرار گیرد.وی ادامه داد: کمیته ویژه برای حفظ 
و حراست از شغل مادران باردار در دستور کار 
قرار گیرد و اگر مدیری در این زمینه کوتاهی 
کرد با آن مدیر برخورد می شود.حسینی پور در 
ادامه با اشاره به قابلیت های استانی  مازندران 
و عاقه مندی مردم ســایر نقاط کشور به این 
استان و اسکان در آن، گفت: باید تاش کنیم 
قومیت مازندرانی مورد حفظ و حراســت قرار 
گرفته و این بحث بســیار بــا جوانی جمعیت 
مرتبط است.وی در پایان اداره کل شهرسازی 
مازندران را موظف کرد که برنامه ریزی مناسبی 
برای جمعیت پنج میلیونی استان مازندران در 
دســتور کار خویش قرار دهد و تاکید کرد: بر 
اســاس برنامه طی ۱۵ ســال آینده جمعیت 
اســتان به ۱۵ میلیون نفر می رسد که مدیران 
راه و شهرســازی باید سند آمایش مناسب در 

این زمینه تهیه کنند.

در همایش »جوانی جمعیت« مطرح شد

اقوام »مازنی« و »گیلکی« 
در معـرض تهدید کم جمعـیتی

برقراری تاکسی هوایی در منطقه آزاد ماکو
معاون عملیــات هوانوردی فــرودگاه بین المللی منطقه ازاد ماکــو از برقراری 
تاکســی هوایی و آموزش خلبانی هواپیما های فوق ســبک در این منطقه آزاد 
خبر داد.به گزارش باشــگاه خبرنگاران جوان معاون عملیات هوانوردی فرودگاه 
بین المللی منطقه ازاد ماکو در گفتگو با باشگاه خبرنگاران جوان با اشاره به مانور 
پیشرفته ترین هواپیمای آموزشی کشور در فرودگاه منطقه آزاد ماکو از برقراری 
تاکســی هوایی و آموزش خلبانی هواپیما های فوق سبک و پاراموتور، پاراگایدر 
و کایت در منطقه آزاد ماکو خبرداد.کاپیتان صداقت گفت: با دســتور مدیرعامل 
ســازمان منطقه آزاد ماکو، راه اندازی تاکسی هوایی )ایرتاکسی( و برقراری پرواز 
آموزشــی طی توافق با بخش خصوصی در این منطقه در دست پیگیری است.

وی افزود: ایر تاکسی یا تاکسی هوایی اصطاحی است که برای انواع هواپیما های 
تــک موتوره و دو موتــوره با ظرفیت کم ۲ الی ۱۹ نفره و در مســیر های کوتاه 
و فرودگاه های خارجی نزدیک انجام شــود.این مســئول اضافه کرد: فعال سازی 
ایرتاکســی ها موجب ارتباط بهتر بین فرودگاه منطقــه آزاد ماکو و فرودگاه های 
اســتان های همجوار و حتی شهر های کشــور های همسایه می شود و در نهایت 
به اقتصاد کمک خواهد کرد.وی از اقدام ســازمان منطقه آزاد ماکو برای آموزش 
خلبانی هواپیمای یک موتوره )فوق سبک(، پارا موتور، پاراگایدر و کایت خبرداد 
و اظهــار کرد: در نظر داریم مرکز آموزش صنعــت هواپیمایی را در منطقه آزاد 
ماکو با همکاری مرکز فناوری و نوآوری سازمان منطقه آزاد ماکو راه اندازی کنیم 
تا ضمن آموزش خلبانی زمینه پرورش استعداد های نیروی انسانی منطقه برای 
ورزش هــای هوایی را فراهم آوریم. معاون عملیات هوانوردی فرودگاه بین المللی 
منطقه ازاد ماکو خاطرنشان کرد: توسعه هوانوردی عمومی با هواپیما های سبک 
و کوچک با عنوان »ایرتاکسی« در فرودگاه هایی ار جمله فرودگاه ماکو می تواند 
به توسعه و رونق منطقه کمک کند و البته ایرتاکسی، جزو برنامه های دولت بوده 
و اکنون در مســیر عملیاتی شدن قرار دارد.به گفته حسین گروسی، مدیرعامل 
منطقه آزاد ماکو، پیش نویس توافقنامه ایجاد منطقه آزاد مشــترک میان ترکیه 
و ایران به امضا رسیده اســت و با امضای نهایی منطقه و بازار مشــترک بین دو 
کشور ایجاد خواهد شد. از طرف دیگر راه اندازی هاب خدمات هوایی نیز به فعالان 

اقتصادی برای مراودات بیشتر کمک خواهد کرد.

آب بندان ها فرصت گردشگری و محیط زیستی 
در گیلان هستند

معاون دادگستری گیان، با بیان اینکه آب بندان ها فرصت گردشگری و زیست 
محیطی هســتند، اظهار کرد: از شــهروندان نیز انتظار داریم که مسائل زیست 
محیطی پیرامون آب بندان ها را رعایت کنند و مانع از ریختن زباله در آنها شوند.

احمد آقایی در حاشــیه سفر رئیس کل دادگستردی استان گیان به شهرستان 
لنگرود در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به آخرین وضعیت آب بندان های این منطقه، 
اظهار کرد: آب بندان ۱۴ هکتاری ماط با ورود دســتگاه قضایی احیا شــد.وی 
اهمیــت آب بندان هــا و نقش آنها در ذخیره منابع آب مورد نیاز کشــاورزی را 
یادآور شــد و گفت: آب بندان ها محل های ســنتی ذخیره آب برای کشاورزان 
هســتند و موجب مدیریت آب های سطحی می شوند که در نتیجه جلوگیری از 
تخریب و فرسایش خاک را به دنبال دارد و بستری برای جذب گردشگر و رونق 
اقتصادی مردم منطقه است.معاون اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم دادگستری 
گیان، ضمن قدردانی اقدامات شهرداری در ساماندهی و زیباسازی محوطه آب 
بندان های منطقه، اضافه کرد: شــاهد ورود دســتگاه قضایی برای رسیدگی به 
وضعیت آب بندان بزرگ لنگرود نیز هســتیم و هرچه سریع تر درباره پیمانکار 
آن تصمیم گیری می شود.آقایی با تاکید بر لزوم احیای هرچه سریع تر این آب 
بندان ۴۲ هکتاری، عنوان کرد: آب بندان ها شاهکار گذشتگان ما در بخش ذخیره 
سازی آب بوده و امروز نیز می توان با احیای آنها مشکات حوزه کشاورزی استان 
را کاهش داد لذا از همه ظرفیت ها برای حفاظت از آب بندان ها استفاده می کنیم.

وی آب بندان هــا را جزو حقوق عامه دانســت و بیان کــرد: در مدت کوتاه باید 
زیرســاخت های استفاده بهینه از این آب بندان ها فراهم شود.معاون دادگستری 
گیان با بیان اینکه آب بندان ها فرصت گردشــگری و زیست محیطی هستند، 
اظهار کرد: از شهروندان نیز انتظار داریم که مسائل زیست محیطی پیرامون آب 
بندان ها را رعایت کنند و مانع از ریختن زباله در آنها شوند.وی همچنین به پروژه 
بندر چاف و چمخاله استفاده کرد و یادآور شد: این پروژه از مطالبات مردم و جزو 

بیت المال بوده و لذا به زودی مورد بررسی قرار می گیرد.

استاندار فارس:
مشکل ۹۰ درصد سرمایه  گذاران 

در ایجاد گلخانه تسهیلات بانکی است
اســتاندار فارس گفت: دفتر تامین مالی و تامین سرمایه برای پروژه های سرمایه 
گذاری استان ایجاد و راه اندازی شــود.به گزارش ایلنا، محمد هادی ایمانیه، در 
شصت و ششمین شورای گفت و گوی دولت و بخش خصوصی استان در شیراز 
افزود: هستند ســرمایه دارانی که حاضرند در زمینه های مختلف سرمایه گذاری 
کنند و مانند یک بانک تسهیات در اختیار طرح ها و پروژه ها قرار دهند.وی ادامه 
داد: قطعا تحقق این مهم در فارس کمک خواهد کرد که روند سرمایه گذاری در 
این اســتان جهش و شتاب پیدا کند.مقام عالی دولت در فارس اظهار کرد: یک 
لیست مربوط به سرمایه گذاری در ایجاد گلخانه در سطح یک هزار هکتار نیز در 
اختیار استانداری قرار گرفته که مشکل ۹۰ درصد آنها مربوط به تسهیات بانکی 
است در حالی که بنا به اعام متقاضیان آنها، تمام مراحل کار اعم از تامین زمین، 
کســب مجوز، تامین زیرساخت ها را انجام داده اند اما نیازمند دریافت تسهیات 
هستند که امکان تامین تسهیات مذکور از این محل وجود دارد.ایمانیه، خواستار 
احصا مطالبات بخش خصوصی از بخش دولتی که بیش از یک سال از زمان آن 
گذشته شد و اظهار کرد: اگر یک مجموعه یا پیمانکار بخش خصوصی در هر یک 
از حوزه ها و زمینه ها مطالباتی از بخش دولتی دارد که بیش از یک سال به طول 
انجامیده، اسامی آنها جهت پیگیری و اتخاذ یک تدبیر و راهکار اعام شود.استاندار 
فارس گفت: برخی متقاضیان سرمایه گذاری بخش خصوصی تقاضاهای سرمایه 
گذاری بدون نیاز به دریافت تســهیات بانکی دارند اما در مقابل خواســتار رفع 
سایر موانع و مشکات پیش روی خودشان هستند که اسامی این متقاضیان نیز 
به استانداری اعام شود.ایمانیه اظهار کرد: اسامی متقاضیان خروج واحد تولیدی 
از رکود یا افزایش ظرفت به میزان بیش از ۳۰ درصد و یا توســعه و فعال سازی 

بدون نیاز تسهیات، نیز احضا و اعام شود.

ابهام جدید در ماجرای گندم های مفقودی
 با اظهارنظر استاندار گلستان

در پی انتشار برخی اخبار متناقص درباره مفقود شدن گندم ها در استان گلستان، 
استاندار واکنش نشان داد.به گزارش تسنیم، علی محمد زنگانه استاندار گلستان 
درباره انتشــار اخبار مربوط به آرد و نان در این استان واکنش نشان داد و گفت 
که اشتباه آماری صورت گرفته بود و در حال حاضر تنها ۱۹۰ تن کسری گندم 
مربوط به یکی از کارخانه های اســتان وجود دارد که در حال رسیدگی است.این 
اظهارات در حالی اســت که دادســتان گرگان روز ۱۳ تیرماه از اعام جرم برای 
مالکان ۲ کارخانه آرد و تعدادی از کارکنان غله استان خبر داده بود و وقتی حرف 
از اعام جرم می شــود یعنی پیش از آن تحقیقاتی انجام شــده است. دادستان 
گرگان در این زمینه گفته بود: برای مالکان ۲ کارخانه آرد و تعدادی از کارکنان 
غله استان اعام جرم کرد و گفت که اداره غله به یکی از این ۲ کارخانه، ۳ هزار 
و ۲۰۰ تنُ و به دیگری ۵۰ هزار تنُ گندم را به امانت، برای نگهداری سپرده بود، 
اما از گندم های امانتی در این کارخانه ها، اثری نیست.از سوی دیگر، مدیرکل غله 
اســتان گلســتان پس از اظهارات اولیه دادستان گرگان، اعام کرد که با حضور 
نماینده حراســت، بازرسان و حسابرسان مشخص در یکی از کارخانه ها ۳ هزار و 
۱۱۲ تن کسری حادث شده است که با پیگیری های انجام شده بیش از ۲۹۰۰ 
تن از گندم های مفقودی تحویل داده شــد و ۱۹۸ تن دیگر باقی مانده اســت.

در ادامه، محمد اســپانلو دادســتان مرکز گرگان برخاف اظهارات چند ساعت 
پیش مدیرکل غله، اگرچه از بازگشــت عمده گند م هــای مفقودی خبر داد، اما 
حجم این گندم ها را ۳۷۰۰ تن اعام کرد که حدود ۶۰۰ تن اختاف را نشــان 
می دهد.آخرین اظهارنظر در این زمینه هم به آقای اســتاندار برمی گردد که روز 
گذشته اعام کرد اشــتباه آماری صورت گرفته و در حال حاضر فقط ۱۹۰ تن 
کســری گندم در اســتان وجود دارد که به نظر می رسد، فقط بخش آخر جمله 
آقای اســتاندار مبنی بر اینکه در حال حاضر ۱۹۰ تن کسری گندم وجود دارد 
صحیح است، زیرا هم دادستان گرگان و هم مدیرکل غله استان گلستان در اصل 
مفقود شدن گندم های موجود در کارخانه آرد موردنظر اختاف نظری ندارند و 
تنها اختاف نظر اعامی مربوط به حجم این گندم ها بوده اســت که لازم است 
با توجه به اینکه پرونده قضائی در این زمینه تشــکیل شده است، مرجع قضائی 
جزئیات ایــن پرونده را برای جلوگیری از ایجاد شــایعات و ابهامات، به صورت 

شفاف تر اعام کند.

اخبار کوتاه

هرچند کوهستان الوند گاه به گاه دستخوش 
تغییراتی از ســوی انســان ها بــوده که نبض 
حیــات آن را کُند کرده اســت، اما این روزها 
اســیر معظل بزرگی اســت که حل آن توجه 
جدی مســئولان را طلب می کند.به گزارش 
مهر، همدان به عنوان پایتخت تاریخ و تمدن 
ایــران زمین نه تنها در دل خود، تاریخ نهفته 
ای را جای داده بلکه به سبب شرایط اقلیمی، 
آب و هوا و پوشــش گیاهی مناســب و البته 
کوهســتان الوند را نیز داراســت. کوهستانی 
کــه از آن به عنوان ریه های تنفســی همدان 
یاد شده و یکی از نمادهای این شهر باستانی 
محسوب می شود.نمادی که سال ها است اسیر 
طرح های مختلف شده و همچنان در گیرو دار 
برنامه تله کابین همدان، جاده کشی، خطوط 
لوله و گاز کشــی و… قرار دارد و هر بار، طی 
ماجرا و برنامه ریزی جدیدی دســتی بر این 
کوهستان کشــیده و آن را دستخوش آسیب 

می کند.
مسئول گروه مطالبه گری صیانت از کوهستان 
در گفتگــو با خبرنگار مهر با اشــاره به اینکه 
عشایر تأمین کننده بســیاری از مواد غذایی 
لبنیات و همچنین گوشــت مصرفی بسیاری 
هستند؛ اظهار کرد: عشایر قشری زحمتکش 
بوده که زندگی ســختی دارند و بدیهی است 
کــه باید برای آســایش و آرامــش خود قدم 
بردارند و مسئولان هم باید تا جایی که امکان 
دارد مساعدت و حمایت را داشته باشند.علی 
بیات به وضعیت الوند اشاره کرد و افزود: آنچه 
که گفته شــد در خصوص عشایری است که 
به صورت ســنتی و در قرون گذشته در قالب 

عشایر فعالیت می کردند؛ اما متأسفانه دیگر از 
آن عشایر زحمتکش گذشــته، کمتر خبری 
می شنویم.وی با اشــاره به اینکه در دوره های 
گذشته عشایر اگر با حیوانات کوچ می کردند، 
بســیاری از محدودیت ها را داشــتند؛ گفت: 
اکثر عشــایر در حال حاضر خــودرو دارند و 
برای ییاق خود متأســفانه کوه ها و مناطق را 
جاده ها را جاده کشی کردند و آثار این تخریب 
کاماً قابل رؤیت است.بیات ادامه داد: با توجه 
به این امر، سبک زندگی عشایر متفاوت شده 
از این رو تعداد دام بیشــتری دارند؛ متأسفانه 
این تعداد دام بیشتر که گاهی در حوزه الوند 
بیش از چهار تا پنج برابر اســت، باعث از بین 
رفتن مراتع می شود و همچنین باعث کوبش 
زمین یا در واقع عدم جذب بارش ها می شوند.
بیات با تاکید بر اینکه متأســفانه در کنار این 
موضوع شــاهد تغییر ســبک زندگــی و نوع 
ساختار زندگی عشــایری نیز هستیم، اظهار 
کرد: ما امروز ما شــاهد تصمیم های غلطی از 
جانب امور عشایری و ارگان های ناظر هستیم؛ 
اگر چه ما می پذیریم که امور عشــایری باید 
قدم هایی را برای دفاع از عشایر محترم بردارد 
امــا این نباید بــه قیمت آن تمام شــود که 
زیستگاه حیوانات و حیات آنها به خطر بیفتد.
شاهد تصمیم های غلطی از جانب امور 

عشایری و ارگان های ناظر هستیم
مسئول گروه مطالبه گری صیانت از کوهستان 

ادامه داد: وقتی یک مرتع توســط دام کوبیده 
می شــود، بنا به گفته محققین در این حالت 
بارش هــا نمی تواننــد جذب زمین شــوند و 
بدیهی اســت وقتــی آب در آن مقطع کوتاه 
جذب نشود، آب جاری شده و باعث سیاب و 
فرسایش خاک می شود؛ بعد از فرسایش خاک 
که گاهی ناشــی از کوبش زمین است، بدیهی 
اســت؛ با این روند و افزایش دام ها، پوشــش 
گیاهی الوند در امتداد خشکســالی و کمبود 
بارش بــه مرور کاهش و منطقــه خیلی زود 
فقیر می شود.وی که رکورددار صعود به الوند 
نیز اســت، تاکید کرد: این فقیر شدن منطقه 
از پوشــش گیاهی در واقع ایــن را می طلبد 
که تعداد دام هایی که وارد منطقه می شــوند، 
محدود و کاماً کنترل شــده باشند، اما روال 
بدین صورت نیست! ما در نوع دام هم صحبت 
داریم، به این صورت که هر گوسفند بز و گاو 
هــر کدام یک تعریف دارنــد و برخی مناطق 
مستعد برای ورود گاوها نیستند اما می بینیم 
که محدودیتی وجود ندارد و باعث می شود هر 

روز منطقه فقیرتر شود.
فعال حوزه مطالبه گری در ادامه با اشــاره به 
اینکه طی یک دهه اخیر شاهد هستیم که در 
برخی مناطق در بین عشــایر از سیاه چادرها 
خبری نیســت؛ گفت: این شــاید به دلیل در 
دســترس بودن برزنت و پر زحمت بودن عَلمَ 
کردن سیاه چادر است که منجر شده از زدن 

سیاه چادر خودداری و آن را تبدیل به برزنت 
کنند.بیــات ادامه داد: برزنت، طی ۱۰ ســال 
اخیر تغییر شــکل داده و ســنگ چین هایی 
که وجود داشت چه توسط امور عشایری چه 
ارگان هــای دیگر، بــه دیوراهای یک تا یک و 
نیم متری تبدیل شده است!وی با بیان اینکه 
ظرف ۱۵ ســال اخیر این موضوع در منطقه 
تاریک دره همدان نیز اتفاق افتاده اجازه دیوار 
کشی یک تا یک و نیم متر به عشایر داده شد؛ 
گفت: اینها خودشان هم یک متر اضافه کردند 
و به زیر سقف رساندند و سقف زدند و ایزوگام 
کردنــد! و این امر باعث شــد کــه ماندگاری 
بالا برود.مســئول گروه مطالبه گری صیانت از 
کوهستان با اشاره به اینکه این اسکان، باعث 
شد تا تعلیف دام ها هم بالا برود و باعث فقیرتر 
شدن پوشش گیاهی شود، اضافه کرد: مشکل 
دیگری کــه در حال اتفاق افتادن اســت، به 
نوعی زایش روستا و شهرک سازی هایی است 

که شاهد هستیم.
بیات در ایــن زمینه به منطقه کیوارســتان 
و تاریــک دره اشــاره کرد و افــزود: در این 
محدوده ها، شــاهد هســتیم که خانه سازی 
کردنــد و تصاویر هوایی موید این اســت که 
اتفاقات نامبارکی در این حوزه افتاده اســت.
وی یادآور شــد: در مناطق دیگــر الوند هم 
چنین اتفاقاتی در حال وقوع اســت، اینها به 
سمت کشاورزی روی آورده اند و شاهدیم که 

در زمینه استفاده از سرچشمه ها و رودخانه ها 
نیز با اهالی روســتاهای پایین دست که یکجا 

نشین هستند، درگیری هایی دارند.
از تخریب کوهستان 

تا لوله کشی چشمه های طبیعی!
بیات با تاکید بر اینکه کارکرد عشایر را امروز 
در حال تغییر می بینیم که باید فکری برای آن 
بشود و که اگر امروز فکری نشود، فردا بحران 
بزرگ تر خواهیم داشت؛ افزود: مناطق نزدیک 
یخچال، چهار قله و فضای سبزی که دارد نیز 
در چند ســال اخیر، اسیر ورود بیل مکانیکی 
شده است و حتی به صورت دستی چشمه ها 
را لولــه گذاری کردند! که نه تنها آب و هوای 
منطقه و مراتــع منطقه را متأثــر می کنند؛ 
بلکه متأســفانه شاهد هســتیم تخریب های 
گســترده ای را از خود به جــا می گذارند.وی 
در پایان به خانه های ســاخته شده در منطقه 
وهنان اشــاره کرد و یادآور شد: به طور صریح 
ایــن را از ناظرین امــر و همچنین ارگان های 
مرتبط خواستاریم که هر چه سریع تر نسبت 
بــه اصاح این موضــوع ورود پیــدا کنند تا 
مناطق را بتوان به حالت قبل برگرداند؛ چراکه 
اگر چنین پدیده های ادامه پیدا کند قطعاً ما با 
یک پدیده زشتی به نام شهرک سازی در الوند 
مشــابه آنچه در گنجنامه اتفاق افتاد، مواجه 
خواهیم شــد که به نام گردشــگری و ایجاد 
اشــتغال شــاهد ظهور یک دهکده ای بودیم 
کــه هویت الوند و کتیبه ها و خود گنجنامه را 
از بین برد و یــک هویت جعلی از خودش به 
جا گذاشته که هیچ وقت این هویت به هویت 

اصلی نزدیک نخواهد بود!

کمبــود فضاهای فرهنگی و ورزشــی یکی از 
مشــکات و چالش های بانوان در بندر شیرینو 
شهرستان کنگان است که انتظار می رود زمینه 
توسعه زیرساخت های ویژه بانوان فراهم شود.

به گزارش مهر، شیرینو از بزرگترین روستاهای 
جنوب کشــور است که در شهرستان کنگان و 
در کنار غول های اقتصادی و شرکت ها و صنایع 
بزرگ نفت و گاز و پتروشیمی قرار گرفته است.
علی رغم ظرفیت هــای فراوانی که در کنار این 
روستا قرار گرفته اســت، این روستا با کمبود 
جدی امکانات روبرو اســت و انتظار می رود که 
مسئولان توجه بیشتری به مسائل و مشکات 
روستا داشته باشــند.بانوان روستای شیرینو از 
وضعیت امکانات و زیرســاخت های این روستا 
گایه مند بوده و درخواست دارند که مسئولان 
با نگاه بهتری برای رفع مشــکات آنها تاش 

کنند.
یکــی از فعالیــن اجتماعی بندر شــیرینو در 
گفت وگو بــا خبرنــگار مهر گفت: شــیرینو 
فضــای ویژه بانوان در اختیار نــدارد و در این 
شــرایط بانوان چطور اوقات فراغت خود را پر 
کنند؟محبوبه بلوچ اضافه کرد: بسیاری از زنان 
خانه دار از اوقات فراغت خود احساس رضایت 
ندارند. بر این اساس افسردگی هایی که دامنگیر 
زنان خانه دار می شود ناشی از احساس بطالت 
در گذران عمر اســت.وی خاطرنشان کرد: اگر 
بانوان با برنامه های مناسب اوقات فراغت خود 
را پر نکند باید سرگرم فضای مجازی شوند که 

منفی ترین پیامد اســتفاده زیاد و نادرست از 
فضای مجازی، منزوی شدن، حیا زدایی، از بین 
رفتن حریم خصوصی، سست شدن بنیان های 
خانوادگی اســت.بلوچ گفت: ســامت روانی 
زنان که غالباً دارای نقش مادری و همســری 
نیز هســتند در سامت خانواده و جامعه نقش 
مؤثــری دارد و از آنجا که غالــب آنان درگیر 
کارهای تکراری، بی وقفه و گاه مال آور خانگی 
هستند بازآفرینی قوای جسمانی و روانی آنها از 

اهمیت زیادی برخوردار است.
بلوچ گفت: یکی از مهمترین مشــکات دیگر 
مردم نداشــتن معلم توانمند برای فرزندانشان 
است، هرســاله آموزش و پرورش با بهانه های 
کمبود نیرو از ســرباز معلم برای دانش آموزان 
و یا معلمانی که توانمندی لازم ندارند استفاده 
می کننــد.وی با بیان اینکه تعلیم و تربیت یک 
امر تخصصی اســت، گفت: ضروری است همه 
معلمان برای آموزش توانمند شوند و این اتفاق 
با یــک دوره کوتاه مدت ضمــن خدمت برای 
سربازمعلمان میسر نمی شــود، تقاضای مردم 
از مســئولان شهرســتان معلمان توانمند در 
مدارس به کار گمارده شوند.بلوچ ضمن تاکید 
بر رفع محرومیت دانش آموزان شــیرینو گفت: 
عدالت آموزشی وقتی محقق می شود که امکان 
دسترسی برابر به آموزش های با کیفیت را برای 
همه دانش آموزان کشور فراهم شود به گونه ای 
که همه این عزیزان به طور یکسان از امکانات 
برخوردار شوند و حق هیچ دانش آموزی به نفع 

دانش آموز دیگری در هیــچ نقطه جغرافیایی 
کشور تضییع نشود، مدارس شهر کنگان فول 
امکانات مدرسه شیرینو از کمترین خدمات بی 
بهره بمانند عدالت نیست.وی تاکید کرد: برای 
دانش آموزان مناطق محروم مثل شیرینو باید 
بهترین معلم را فرستاد، چون دانش آموز شهری 
از فرصت هــای توأمان یادگیری و بســته های 
فرهنگی، آموزشــی مانند ســینما، کتابخانه، 
فرهنگسرا و… برخوردار است، اما حتی ممکن 
است والدین دانش آموز روستایی سواد نداشته 
باشــند که به فرزند خــود در یادگیری کمک 
کنند، پس باید معلم با کیفیت فرســتاد تا این 
نابرابری اصاح و به گونه ای تبعیض موجود تا 
حدودی جبران شــود.بلوچ خواستار کمک از 
مســئولان مربوطه و ارائه راهکار برای جبران 
این نقیصه شد و تاکید کرد:  نمی توان زحمات 
و تاش معلمانی که تاکنون در شــرایط دشوار 
دلسوزانه تدریس کرده اند را نادیده گرفت، ما 
به همه این بزرگواران احتــرام می گذاریم، اما 
بر اصل علمی، عقلی، پژوهشــی و منطقی که 
گفته ایم نیز همچنان مصر هســتیم. آموزش و 
پرورش نیاز به تحول اساســی دارد و باید برای 
دانش آمــوزان مناطق محروم و کمتر توســعه 
یافته بهترین و بــا کیفیت ترین معلمان را در 

نظر گرفت.
بانوان شیرینو فراموش شده اند

رئیس شــورای اسامی بخش ســیراف نیز بر 
لــزوم توجه بــه نیازهای بانــوان تاکید کرد و 

گفت: بانوان بندر شــیرینو مظلوم ترین بانوان 
اســتان بوشهر هستند، که به فراموشی سپرده 
شدند.ابراهیم بهمنی با اشاره به صنعتی بودن 
بندر شــیرینو اظهار داشــت: در بندر شیرینو 
هیچ فضای تفریحی، ورزشــی و فرهنگی ویژه 
بانوان نیســت، صنعت بیشترین آسیب ها را به 
نهاد خانواده وارد کرده است.بهمنی بیان کرد: 
چرا باید بانوان شــیرینو در خانه های محبوس 
شــوند؟ چرا صنعت و مسئولین استان به فکر 
یک فضای ورزشــی و فرهنگی برای این بندر 
نیســتند؟ بارها به استاندار و مسئولین مربوط 
مکاتبه یک فضای فرهنگی )فرهنگسرا( ورزشی 
)سالن چندمنظوره ویژه بانوان( داشته ایم ولی 
تا کنون بی پاســخ مانده است.بهمنی در ادامه 
گفت: مادران نقش و جایگاه مهمی در خانواده 
دارنــد که نیروی قدرتمندی برای انســجام و 
یکپارچگی اجتماعی اســت. نقش مادران در 
خانواده بسیار سنگین و حیاتی است و بر تمام 
جنبه های اجتماعی و فــردی اعضای خانواده 

تأثیرگذار می گذارد، پس به فریاد جامعه بانوان 
شیرینو برسید.

رئیس اداره فرهنگ و ارشاد اسامی کنگان نیز 
گفت: در راستای شعار تحول و عدالت محوری 
دولت ســیزدهم و برنامه هــای وزیر فرهنگ و 
ارشاد اسامی و دستیابی به هدف توسعه اقتصاد 
هنر و کســب و کارهای فرهنگــی و هنری و 
صیانت از هنرهای ملی، بومی و محلی، تا کنون 
دو طرح آموزش رایگان در رشته های فن بیان و 
خوش نویسی در این بندر اجرا کرده ایم.حسین 
افکار ادامه داد: ما به امور بانوان دســتگاه های 
اجرایی پیشنهاد می کنیم به مسائل آموزشی، 
آســیب ها و چالش های خانــواده ورود کنند.

وی با اشــاره به تقریظ رهبــر انقاب بر کتاب 
سرگذشت تنها مادر شهید ژاپنی دفاع مقدس 
گفت: سرگذشت پرماجرا و پرجاذبه این بانوی 
دلاور، در جوانی یکــی از فعالیت های هنر یاد 
گرفته بود، و همین هنر باعث شده بود زندگی 

آن بانو برای تربیت فرزندان تغییر کند.

سنگینی سیمان بر سینه پایتخت تمدن

نبض کوهستان الوند کند شد

زیرساخت ها تقویت شود

کمبود فضا و امکانات برای بانوان در »شیرینو« بوشهر


